
V I J E s T I

SAVETOVANJE O ŠKOLSTVU I KADROVIMA
U GEODETSKOJ STRUCI

Sprovođenjem Rezolucije o obrazo
vanju stručnih kadrova koju je 22. VI
1960. godine donela Savezna Narodna
Skupština (»Službeni list FNRJ«, br.
25/60) preduzeto je niz mera u vezi
sa usavršavanjem sistema obrazovanja
stručnih kadrova svih nivoa saglasno
zahtevima naše stvarnosti i perspek
tivama našeg razvoja.

Rezolucija, s obzirom na njen ka
rakter, nije se upuštala u problema
tiku pojedinih grana i struka, već su
tu problematiku pojedine grane i
struke rešavale ponaosob primenjujući
Rezoluciju prema svojim uslovima i
specifičnostima.

·Tako je primena Rezolucije u geo
detskoj struci unela osetne pramene
u dotadašnji sistem obrazovanja ka
drova geodetske struke, kako na fa
kultetima tako i na geodetskim teh
ničkim školama. Ove pramene se na
našim fakultetima naročito odnose na
uvođenje stepene nastave a u geodet
skim tehničkim školama one se ogle
daju u uvođenju sistema školovanja
4+4 (završena osmogodišnja osnovna
škola + 4 godine geodetske srednje
škole), kojim je ustvari sistem geodet
skih tehničkih škola usaglašen sa op
štim sistemom obrazovanja srednjeg
stručnog kadra u našoj zemlji izuzev
škole u Zagrebu u kojoj se još prime
njuje sistem školovanja 4+5 godina.

Nezavisno od ovih promena odskora
je u našoj zemlji, otvaranjem viših
geodetskih škola, uveden i sistem
obrazovanja geodetskog stručnog ka
dra sa višom spremom. Isto tako na
školama svih nivoa uveden je kao
novina i sistem vanrednog obrazova
nja stručnog kadra.

Sve ove pramene i novine uvedene
na našim školama i fakultetima na
metnule su i niz problema kako
stručno-tehničke tako i finansijske i
druge prirode, koji traže svoja odre
đena rešenja.

Savez geodetskih inženjera i geo
metara Jugoslavije imajući u vidu na
pred navedenu problematiku smatrao
je za potrebno da za rešavanje ovih
pitanja treba da okupi izvestan broj
svojih članova te je stoga na svome
XIII Plenumu održanom 14. i 15. juna
1961. godine u Skoplju doneo odluku
da organ-izuje savetovanje na temu
»Školstvo kadrovi u geodetskoj
struci«.

Savetovanje je, shodno napred po
menutoj odluci, održano 1. i 2. juna
1962. godine u Beogradu u prostori
jama Saveza inženjera i tehničara Ju
goslavije ulica Kneza Miloša 7/III.

Na savetovanju su 1.retirana pitanja
profila geodetskog stručnjaka, potreb
nog broja kadrova, sprovođenje ste
pene nastave na fakultetima, više geo
detske škole i njihov status, vanredno
obrazovanje geodetskog stručnog ka
dra, završni ispiti i ferijalna praksa
na školama i fakultetima, udžbenici
i učila, nastavni planovi ·i programi iz
geodezije na tehničkim školama i fa
kultetima drugih struka.

Na savetovanju je bio podnet refe
rat na temu »Školstvo i kadrovi u
geodetskoj struci« u kome je razra
đeno postojeće stanje i istaknuti po
stojeći problemi.

Savetovanju su prisustvovali pred
stavnici i to: organa uprave i usta
nova geodetske službe, Vojnogeograf
skog instituta JNA, geodetskih teh
ničkih i viših škola, geodetskih fakul
teta, saveza geodetskih inženjera ·i
geornetara pojedinih narodnih repu
blika i članovi Predsedništva Saveza
GIG Jugoslavije.

Od ukupno 56 pozvanih savetovanju
je prisustvovalo 45 lica. U diskusiji su
uzeli učešća gotovo svi prisutni. Di
skusija je bila vrlo široka i intere
santna i na visokom nivou.

Po završetku savetovanja doneti su
zaključci:
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ZAKLJUCCI I PREPORUKE
donete na savetovanju o školstvu i
kadrovima u geodetskoj struci održa
nom na dan 1. i 2. juna 1962. godine

u Beogradu

Učesnici savetovanja na bazi podne
tog referata i saslušane diskusije kon
statutu da su naše geodetske škole i
fakulteti u proteklom periodu postigli
vidne uspehe u pogledu obrazovanja
geodetskog stručnog kadra i ako su se
u svome razvoju od oslobođenja do
danas borile sa nizom teškoća perso
nalne, materijalne, organizacione i na
stavne prirode.

S obzirom na današnji stepen našeg
privrednog razvoja zatim na njegovu
dalju perspektivu i imajući u vidu sta
nje geodetskih radova i njihovu obim
nost i složenost, zatim stanje geodet
skog strunčog kadra i njegovu struk
turu kao i ostale faktore koji na bilo
koji način utiču na obrazovanje ka
drova učesnici savetovanja smatraju:

1. Da su geodetski radovi po svojoj
složenosti i specifičnostima pod kojima
se izvode takve prirode da je za nji
hovo izvršenje potreban geodetski
stručni kadar sa srednjom, višom ,i vi
sokom stručnom spremom. Ali danas
se uočava da se konačni rezultati geo
detskih radova državnog premera, a
i ostalih geodetskih radova, najviše po
javljuju i koriste u komuni. Korišće
nje ovih rezultata, rukovanje elabora
tima i saradnja sa ostalim granama de
latnosti u komuni traži od geodetskog
stručnjaka više stručno i šire opšte
obrazovanje. Radi toga upravo u ko
munama danas treba da geodetski
stručnjak bude sa višom ili visokom
stručnom spremom.

Savetovanje takođe preporučuje da
se postojeći srednji stručni kadar po
stepeno uzdigne putem omogućavanja
Izvanrednog studija na višim i visok.im
školama ili putem prakse.

2. Prema podacima o stanju i struk
turi kadrova koji su izneti na saveto
vanju, učesnici smatraju da je brojča
no stanje geodetskog kadra u zemlji
danas zadovoljavajuće. Isto tako, pre
ma analizi i planu kojeg su razradili
odgovarajući organi geodetske službe
u jugoslavanskim merilima, potreba
kadra posmatrana perspektivne za sle
dećih dvadeset godina može se ostva
riti i postojećim školskim kapacite
tima.

Međutim, uočava se da struktura po
stojećeg geodetskog kadra ne odgovara
potrebama. Ovo dolazi naročito do iz
ražaja u odnosu srednjeg prema višem
i visokom stručnom kadru, koji se da
nas kreće u odnosu 9:1 u korist sred
njeg kadra. Ako bi se nastavilo istim
sistemom i tempom školovanja ovog
kadra u budućnosti, stanje bi se još
pogoršalo. Radi toga savetovanje pre
poručuje da se težište obrazovanja
stručnog geodetskog kadra dade na viši
i visoki stručni kadar, a da se ne for
sira obrazovanje srednjeg stručnog
kadra.

U cilju usklađivanja optimalne struk
ture kadrova, nužno bi bilo da organi
geodetske službe izvrše potrebne ana
lize, imajući u vidu zadatke geodetske
službe kao i potrebe organa, ustanova
-i organizacija izvan geodetske službe.

Kako se struktura kadra može regu
lisati putem organizacije škola i fa
kulteta i putem plana upisa u iste, pre
poručuje se geodetskim upravama na
rodnih republika, kao matičnim uprav
nim organima za geodetsku struku, da
na bazi svojih zadataka u perspektivi
izrade plan potreba kadrova, te da na
odgovarajući način utiču kod nadlež
nih organa da se plan potreba .u ka
drovima sprovede u život planiranjem
upisa. Međutim, kao najefikasnije sred
stvo za poboljšanje strukture kadra,
ostaje da se što šire koriste sve forme
i mogućnosti za dokvalifikovanje po
stojećeg srednjeg stručnog kadra. U
protivnom, ukoliko se ovo ne bi spro
velo, sadašnja nepovoljna struktura još
više će se pogoršavati, a takođe postoji
opravdana bojazan da će u najskorije
vreme doći do prekobrojnog kadra sa
srednjom stručnom spremom.

3. U zemlji već duže vremena postoji
mreža škola za obrazovanje geodetskog
kadra. Tako danas postoji 6 srednjih,
2 više geodetske škole i 3 fakulteta u
kojima se obrazuju kadrovi.

Organizacija škola, nastavni planovi
i programi nisu u celini ujednačeni što
stvara poteškoće u vođenju kadrovske
politike, a i u prihvatanju školovanog
kadra.

Deo srednjih geodetskih škola orga
nizaciona i budžetski vezan je za sa
vete za prosvetu narodnih republika, a
drugi deo istih vezan je za narodne
odbore opština na čijem se teritoriju
škole nalaze.

Savetovanje smatra da su geodetske
srednje škole specifične škole organi-
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zovane po republikama za celo po
dručje republike, te da bi kao takve
trebale biti vezane na savete za pro
svetu narodn ih republika kao repu
bličke škole.

Nastavni planovi i programi srednjih
škola, a delimi čno i fakulteta, osetno
se razlikuju. Neke sredn je škole traju
4 a druge 5 godina (Zagreb).

Učesnici savetovanja smatraju da
nastavne planove i program e škola
treba uskladiti i da među ist ima treba
odkloniti veće razlike. Postojeće raz
like u nastavnim planovima i progra
mima na fakultetima potrebno je sve
sti na najmanju meru . Kao najpogod
niji put za ovo otklanjanje svakako je
organizovanje interfakultetskih i me
đuškolskih konferencija.

Pri razradi nastavnih planova i pro
grama škola i fakulteta treba posebno
voditi računa da se u iste uključi i iz
vesna količina gradiva dodirnih teh
ničkih grana, kako bi geodetski struč
njak kroz svoje ško1ovanje stekao širi
raspon tehničkog i opšteg obrazovanja.

4. Kroz diskusiju na savetovanj u
ukazana je da danas nisu dovoljno
obuhvaćene, niti produbljene, neke
oblasti geodetske delatnosti a posebno
naučno istraživački rad. Učesnici sma
traju da treba naročitu brigu posvetiti
obrazovanju kadrova za naučno-istra
živački rad. U tom pravcu treba težiti
i potpomoći organizaciju III stepena
nastave na fakultetim a.

Uopšte uzev u obrazovanju kadra sa
višom i visokom stručnom spremom
savetovanje preporučuje da se usvoji
sistem višestepene nastave na fakulte
tima. Treći stepen nastave treba orga
nizovati na fakultetima i to po mo
gućnosti na onima gde to uslovi na
stavnog kadra i opreme dozvoljavaju.
Isto tako treba nastojati organizovati
i koordiniranu nastavu trećeg stepena
među fakultetim a.

Postojeći status viših geodetskih
škola, prema mišljenju učesnika save
tovanja, ne odgovara osnovnoj nameni
radi koje su one osnovane. Ove škole
treba da predstavljaju prvi stepen na
stave višeg obrazovanja, ali kao za -
vršni tip škole. U tom pravcu njihovi
planovi i programi nastave ne treba da
budu identični sa planovima i progra
mima nastave na fakultetima, niti ove
škole treba da budu prelazni tip škole
za drugi dio studija na faku ltetima.

Nastavne planove i programe viših
škola treba izraditi tako da završeni
studenti ovih škola mogu pod određe
nim minimalnim uslovima nastaviti
studije na fakultetu .

5. Na izvesnom broju tehničkih škola
i fakulteta u zeml ji predaje se gradivo
iz oblasti geodezije kao dodirna stru
čna materija. Učesnici savetovanja
smatraju da bi Savez geodetskih inže
njear i geometara FNR J trebao stupiti
u kontakt sa ovim školam a i razmo
triti postojeće nastavne planove i pro
grame iz geodetskih disciplina te uka
zati na eventualne nedostatke u
istima.

Preporučuje se da se gradivo iz obla
sti geodezije koje se predaje na poje
dinim školama i fakultetima dimen
zionira u obimu potrebnom za savla
davanje osnovnog geodetskog obrazo
vanja koje će dotičnom stru čnjaku u
njegovoj praksi biti potrebno.

6. Vanredno obrazovanje geodetskih
kadrova učesnici savetovanja smatraju
korisnim i predlažu da se, uz odgova
rajući režim studija, ovaj oblik obra
zovanja organizuje •i podupre u svim
srednjim, višim geodetskim školama i
fakultetima.

Isto tako smatra se da bi trebalo
omogućiti upis na II stepen studija na
fakultetu onim geodetskim stru čnja
cima kojima je posebnim propisima, ili
putem polaganja posebnih ispita, pri
znata viša stručna sprema uz uslov da
polože gradivo opštih predm eta I ste
pena studija.

7. Stanje udžbenika i tehničkih po
magala u geodetskih pomagala u geo
detskim školam a kao i na fakultetima,
nije zadovoljavajuće. Za izvestan broj
predmeta nema uopšte štam panih
udžbenika. U udžbenicima koji postoje
gradivo nije dovoljno usklađeno sa na
stavnim programima. Zato učesnici sa
vetovanja preporučuju da se problem
udžbenika i skr ipata čim prije reši.
Ovo rešenje moglo bi se postići kroz
saradn ju škole, odnosno fakul teta , sa
organima prosvete i izdavačkim kuća
ma i to putem raspisivanja konkursa
za pisanje udžbenika. Na fakul tetima
treba potstaći nastavnike na pisanje
udžbenika ili skripata putem stim uli
ranja ovog rada.

8. U Beogradu danas postoji Geodet
ski odsek u sastavu Građevinskog fa
kulteta. Pored ovog odseka postoji i
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Viša geodetska škola, te škola koja
obrazuje visokostručne kadrove u voj
noj geodetskoj struci.

Učesnici savetovanja smatraju da
postoje svi uslovi da se u Beogradu
oformi samostalni geodetski fakultet,
koji će objediniti geodetsku nastavu
visokog stepena na tom području.

9. Pored problematike o školstvu i
kadrovima u diskusiji na savetovanju
ukazana je i na neke negativne pojave
do kojih dolazi radi toga što se ili
uopšte ne izvrše ili se nedovoljno iz
vrše geodetski radovi na kojima se za
snivaju daljni projekti. Radi toga, uče
snici smatraju da se ove pojave mogu
izbeči na način da se u komisije, koje
se bave revidiranjem projekata oslo-

njenih na geodetske podloge, mora
uvrstiti i jedan geodetski stručnjak
koji će revidirati geodetske podloge i
proceniti njihovu valjanost.

10. Učesnici savetovanja smatraju
da sa ovim zaključcima i preporukama
treba upoznati sve upravne matične
organe za geodetsku struku, savete za
prosvetu narodnih republika, geodetske
škole i odgovarajuće fakultete, zavode
za unapređenje školstva narodnih re
publika kao i zainteresovane komore
s molbom da u svojoj nadležnosti uzmu
inicijativu za rešavanje istaknute pro
blematike u okviru usvojenih načela u
ovim zaključcima odnosno preporu
kama.

Blagojević

X MEĐUNARODNI KONGRES GEOMETARA
(FEDERATION INTERNATIONALE DES GEOMETRES)

B E C 24. VIII DO 1. IX 1962.

Međunarodni X Kongres FIG-a
održan je u Beču od 24. VIII do 1. IX
1962. godine, pod protektoratom pred
sjednika republike Dr Adolfa Schara.
Kongres je otvorio u svečanoj sali
Hofburga predsjednik Federacije Dr.

hon. c. Neymayer, a kongres su po
zdravili predsjednik općine Dr Franz
Jonas i ministar trgovine i obnove Dr
Fritz Bock.

Kongresu su prisustvovale delegacije
svih članova Federacije: Argentine,

Sl. 1. Hofburg - Svečana sala.
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Sl. 2. Bečke »Stadthalte«.

Austrije, Bugarske, Belgije, Danske,
CSSR-a, Engleske, Finske, Francuske,
Italije, Jugoslavije, Kanade, Liberije,
Luxemburga, Mađarske, Maroka, Ni
zozemske, Njemačke Sav. rep., Poljske,
švedske, švicarske i iz USA delega
cije dvaju društava, dakle ukupnio 23
člana.

Osim članova Federacije učestvovali
su kao promatrači delegati 18 država
iz Afrike, Azije, Evrope i Južne Ame
rike:

Brazila, Etiopije, Gane, Indonezije,
Japana, Južne Afrike, Mexika, Nje
mačke Dem. Republike, Novog Zelan
da, Norveške, Portugala, Rodezije, Tu
nisa, Turske, SSSR-a, Tajvana, UAR-a
i Vietnama.

Ukupan broj učesnika bio je 976 od
toga 289 članova obitelji.

Rad kongresa odvijao se u sedam
komisija i u stalniom Komitetu FIG-a
u prostorijama Wiener Stadt Halle,

Komisije Federacije su slijedeće:

I K o m i s i j a - T e h n i č k i r j e
č ni k, rukovodstvo je u rukama švi
carskog društva, predsjednik Dr Luis

Hegg, sekretar .Ing, Albert Jaquet.
Potkomisija za bibliografiju i doku
mentaciju osnovana na sastanku Stal
nog komiteta u Krakovu 1960. - pred
sjednik je prof. Michael Odlanicki
(Poljska), sekretar Ing. H. L. Rogge
(Holanidij a).

Ova komisija održala je svega je
dan sastanak. Kako se tehnički rječnik
već štampa, to se o problemima u
vezi rječnika, pretežno financijskog
karaktera, diskutiralo u Stalnom Ko
mitetu,

II Komisija - Katastar i
s e o s k e k o m a s 1a ci j e - 'ruko
vodstvo je u rukama francuskog dru
štva. Predsjednik Rene Perrin, sekre
tar Ing. Jacques Gastaldi. Održala 4
sjednice.

III K o m i s i j a - I n s t r u m e n t i
i met o d e r a d a - F o t o g r a m e
t r i j a - K a r t o g r a f i j a, održala
je 4 sastanka. Rukovodstvo je u ruka
ma njemačkog društva. Ova komisija
nije stalna ima samo predsjednika. Do
ovog kongresa bio je Prof. Dr ing.
Fritz Hunger - Berlin.
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IV K o mi s i j a • - U r b a n iz a m,
r e k o n s t r u kc i j e i gradske
ki om a s a c i j e - Rukovodstvo je u
rukama engleskag društva; predsjed
nik B. J. Collins, sekretar Cliford
Dann. Održala je 4 sjednice.

V K o m i s i j a - M 1 a d i g e o
me t r i - rukovodi talijansko dru
štvo, predsjednik geom. Milrio Cal-

- labro, sekretar geom. Domenico Sfon
drini, održala je također 4 sastanka.

VI K om i s i j a P r o f e s i o-
n a~ n: e a!kti,v<;nosrti i p r i h o d' t
- rukovodi belgijsko društvo, pred
sjednik Lucien Lambert, održala je 3
sastanka.·

vn Komisija Stručno
školstvo - rukovodstvo je u ruka
ma francuskog i švicarskog društva,
predsjednik je do ovog kongresa bio
Marcel Gazeau Francuska i sekretar
Jean Richard švicarska. Oddrža1a je 4
sastanka. Unutar ove korrristje je pod
komisija za koordinaciju stručnog
školstva i profesionalne aktivnosti ze
malja zajedničkog tržišta. Održala je
3 sjednice.

Stalni Komitet održao je također 4
sjednice.

Naš Savez GIGJ-e podnio je četiri
nacionalna referata, što predstavlja vi
dan uspjeh, i to u II, III, IV i V Ko
misiji, dakle u onim komisijama koje
su stručno najaktivnije i u kojima je
ova suradnja korisna potrebna.

Autori su za II Komisiju Dr Mirko
Tom i ć, za III Prof. Janković i
Prof. R u d 1, za IV Prof. P o d p e č a n,
a za VII Prof. Laza rov.

Sl. 3. Svečana sala - Gradska v:jećnicn

Uz rad Kongresa upriličena je bila
geodetska izložba suvremenih geodet
skih instrumenata i izložba geodetske
stručne aktivnosti iz pojedinih zema
lja članica Federacije.

U toku rada kongresa organizirane
su dvije popodnevne ekskurzije jedna
u nedjelju, a druga tokom tjedna, je
dan dan bio je rezerviran za cjelo
dnevnu ekskurziju.

Društvo austrijskih geodeta prire
dilo je u subotu 26. VIII drugarsko
veče u velikoj sali Koncerthaus, gdje
se u veselom raspoloženju ostalo du
boko u noć.

Svečani prijem priredio je gradona
čelnik Beča Dr Jonas u svečanoj sali
Gradske vijećnice (Rathaus) za sve
učesnike Kongresa, dok za •izaslanike
pojedinih delegacija priredio je pri
jem ministar trgovine i rekonstruk
cije Dr Bock.

Program za dame bio je također
bogat, one su mogle izabrati priličan
broj ekskurzija i posjeta raznim be
čkim kulturnim historijskim i umjet
ničkim znamenitostima.

Citava organizacija društveno - za
bavnih priredbi i ostalih usluga bila
je prepuštena turističkom birou »Pri
mus«, koji je naravno sa komercijalne
strane stvar »dobro organizirao«. U
poređenju sa kongresom u Scheweni
genu mogla se uočiti osjetna razlika u
koštanju priredbi i kvaliteti ekskur
zija, kao i u čitavom odnosu organiza
tora prema učesnicima kongresa. Ta
mo su se oko organizacije angažirali
holandski kolege, a ne turistički biro.
Zato nije bilo obzira ni na posebne
situacije i slučajeve u kojima su
se pojedini delegati momentalno našli
(ili skupine stručnjaka, koji su eks
kurzijom došli na kongres), što nije
ostavilo nimalo prijatan dojam. Izo
stala je ovoga puta ona toplina kole
gijalnih odnosa i tako rekuć tradicio
nalnog povjerenja, koja se inače u
susretima na sličnim sastancima FIG-a
do sada uvijek na prvom susretu
osjetila.

Savez GIG-a Jugoslavije Izaslao je
dva delegata na ovaj Kongres: Prof.
Ing. Matu Jankovića iz Zagreba i Ing,
Abdulaha Muminagića iz Beograda.
Treći delegat, koga je poslala geodet
ska Uprava Hrvatske bio je Dr Mirko
Tomić, geodetsku službu predstavljali
su Dimitrije Milačić kao delegat Sa
vezne geodetske, te Spaso Janković
kao delegat geodetske Uprave Srbije.



Delegati Saveza Janković i Mu
m i n a g i ć učestvovali su u radu
Stalnog Komiteta i III Komisije, dok
je Tomić učestvovao u radu II Komi
sije. U većem broju komisija bilo je
praktički nemoguće učestvovati budući
da su radile istodobno.

U ovom izvještaju ja ću se osvrnuti
na rad Stalnog Komiteta te ruda IH
komisije.

RAD STALNOG KOMITETA FIG-a
NA X KONRESU U BECU - Stalni
Komitet FIG-a raspravljao je tokom
četiri sjednice niz pitanja, koja su tre
tirala probleme financijske I organi
zacione naravi Federacije. Može se
reći da je u diskusiji na ovom sastan
ku dominirala financijska problema
tika u vezi povećanih potreba i aktiv
nosti Federacije i tehničkih komisija,
kao i činjenice da FIG pomalo prera
šta evropske okvire i da postaje pred
met interesa mladih stručnih organi
zacija novo formiranih država Afrike
i Azije, kao i zemalja Latinske Arne
rike, čiji stručnjaci pomalo također
osnivaju svoje nacionalne stručne or
ganizacije.

F i n a n c i j s k a p r o b 1 e m a t i k a.
- Prihodi Federacije su uglavnom
kotizacije (članarine) članova Federa
ci ie, te u stanovitoj mjeri subvencije
UNESCO za specijalne potrebe kao
za rječnik te za štampanje izvještaja
o radu Kongresa. Kako je tendencija
tehničkih komisija, da svoj rad proši
ruju, to naravno da regularna finan
cijska sredstva nisu dovoljna. Svoje
dobno formirana je bila financijska
komisija, čija je uloga bila da pregle
dava i ovjerava financijsko poslovanje
Biroa, i to je bila komisija Stalnog ko
miteta. Međutim silom prilika i činje
nice da su u sastav komisije ušli ljudi
iz ranijih biroa, kao raniji gen. sekre
tar prof. Wantz (Francuska) raniji bla
gajnik Govers (Holandija) i uvijek je
dan od predstavnika nastupaiućeg bi
roa. to se njena uloga proširila u tom
smislu da je postala pomoćni organ i
njen savjetnik u financijskom poslo
vanju Federacije. Zato je svojedobno
njen predsjednlk prof. Wantz u jed
nom svom izvještaju bio dao prijedlog
da

»Ulcga financijske komisije bude u
tome, da pomaže i savjetuje Biro u
traženju financijskih sredstava za
rad tehničkih komisija. Ona će pro
učavati izvore koji su potrebni. a ta-

Sl. 4. Sa ekskurzije Melk+-Diirtistein
na Dunavu

kođer i organizirati raspodjelu. Va
žno je naime da se nađu potrebni
financijski izvori, a da se kod toga
članovi ne opterete novim doprino
sima. Uslijed pomanjkanja dovoljnih
sredstava, stvarni doprinos Komisija
1 sekretarijata je slab. Prema tome
dužnost je financijske komisije, da
daje predloge, koji će pomoći Birou
i omogućiti mu da subvencionira ra
dove stalnih komisija.«
Uloga Financijske komisije nije bila

do sada precizirana, pa je to potrebno
urediti. Prof. Wantz je u svom izlaga
nju naveo da su troškovi tehničkih
komisija daleko veći nego to figurira
u financijskom izvještaju Federacije.
Logično je da razlike padaju na teret
nacionalnih organizacija. Naveo je
primjer da su troškovi II Komisije
deset puta veći nego ona za to ima
budžetom predviđenih sredstava.

Diskutanti su uglavnom podržali mi
~ao koju je u svom prijedlogu dala
financijska komisija, ali su mišljenja
da će se ovo pitanje moći teško ras
praviti u Stalnom Komitetu, koji je
prilično glomazno tijelo. Zato je pred
loženo da to pitanje razradi Biro i da
izradi jedan pravilnik kojim bi se re
guliralo poslovanje fin. Komisije. Uje
dno da se izradi prijedlog o rješenju
pitanja financiranja tehničkih komi
sija. Prijedlog I izvještaj treba podni
jeti Stalnom Komitetu na slijedećem
sastanku.

Generalni sekretar je prihvatio ove
sugestije i ujedno zamolio prof. Wan
tza za pomoć jer se on nalazi u sje
dištu Unije tehn. Asocijacija i UNE
SCO-a u Parizu i ima tamo dobre
veze.

IVI n o g oj e z i č ni r j e č n i k FIG-a.
- štampanje rječnika će biti zavr
šeno do februara 1963. i koštat će 25
guldena ili 7 dolara. Za štampanje rje
čnika dao je FIG novčanu garanciju
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izdavačkom preduzeću ARGUS u Am
sterdamu u iznosu od 1800 šv. franaka,
položenu u banci. Ovu su garanciju
uplatile pojedine nacionalne organi
zacije kao subvenciju za štam panje
rječnika. Prema ugovoru s firmom
ARGUS garancija se sastoji u tome
što ako se nakon štam panja u roku od
dvije godine ne rasproda 1000 primje
raka dobiva firma za svaki neprodani
primjerak po 1,80 šv. fr. Ostatak se
vraća FIG-u.

Oko ovog pitanja razvila se prilično
duga diskusija, jer nije bilo jasno dali
su ti novci potpuno izgubljeni ili po
stoji mogućnost da se vrate federaciji.
Zaključeno je da se ovlasti Biro da sa
firmom Argus sređuje račune svakih
šest mjeseci; da se u svim nacional
nim časopisima oglasi i reklamira ovaj
rječnik; da se nacionalne organizacije
aktiviraju oko propagiranja rječnika,
pa su članovi zamoljeni da ponesu so
bom više primjeraka reklamnog otiska.

Podkomisija za dokumentaciju i bi
bliografiju, osnovana u Krakovu, pod
nijela je birou federacije izvještaj o
svome radu. Kako postoje već stručno
-naučne međunarodne organizacije kao
AIG (međunarodna asocijacija za geo
deziju), SIPh (međunarodno društvo
za fotogrametriju) i ACI (međunarod
na asocijacija za karografiju), koje za
područje svoje naučne djelatnosti iz
rađuju bibliografiju, to je logično da
je bilo potrebno stupiti s njima u kon
takt radi koordinacije i podjele rada.

Tehnički univerzitet u Drezdenu po
zadatku AIG-a izdaje dokumentaciju
za područje više geodezije na 4 jezika
- engleskom, francuskom, ruskom i
njemačkom.

Izdanja su u obliku svezaka i kar
tica, za one koji žele da formiraju kar
toteku. Sveske počam od 1962. izlaze
tromjesečno iz štampe, a od 1963. mje
sečno. Za zemlje narodne demokracije
naručuju se kod Deutsche Buch-Ex
port GmbH, Leipzig Cl, Postschliess
fach 276, DDR; za zapadne zemlje -
Bureau Central de l'AIG - L9, Rue
Aubert, Paris IX, France.

Fotogrametrijski Institut u Delftu
izdaje fotogrametrijsku dokum enta
ciju.

Područje niže i primijenjene geode
zije ostalo je bez ove važne aktivno
sti. Radi toga je Stalni Komitet FIG-a
formirao podkomisiju za dokum enta
ciju i bibliografiju sa zadatkom da u
saradnji sa spomenutim međunarod-

nim organizacijama organizira izdava
nje bibliograssklh podataka sa podru 
čja koje ne spada u već ranije spome
nute stručne domene.

Na osnovu izvještaja i diskusije u
podkomisiji podnesena je Stalnom Ko
rnt tetu rezolucija slijedećeg sadržaja:

1. Stalni Komitet prima na znanje
izvješatj biroa podkomisije za biblio
grafiju i tehničku dokumentaciju
FIG-a od 6. VIII 1962. o aktivnosti ove
podkomisije.

2. St. Kom. je uvjeren o potrebi je
dne bibliografije (dokumentacije) iz
područji geodezije i topometrije.

3. St. Kom. konstatira, da postoje
već nastojanja AIG-a (Assotiation In
ternational de Gedesie) da nastavi iz
davanje svoje međunarodne biblio
grafije i da to organizira na široj bazi
u zajednici sa drugim međunarodnim
organizacijama.

4. St. Kom. usvaja privremeni spo
razum u ovoj stvari između general
nog sekretara AIG-a i predsjednika
podkomisije za BiD. FIG-a, da se po
stigne jedna kompletna dokumentaci
ja cijele geodezije (više i niže).

5. Sl Kom. ovlašćuje biro podkorru
sije da u -irne FIG-a stupi u kontakt
sa AIG-om, SIPh i ACI-om radi for
miranja jedne mješovite komisije,
koja će preuzeti pripremu direktiva
za dokumentaciju iz područja ove če
tiri stručne organizacije.

6. St. Kom. ovlašćuje biro podkomi
sije da nastavi svoja nastojanja prema
direktivama iznesenim u izvještaju od
6. VIII 1962. i da se obrati nacional
nim organizacijama članicama FIG-a
i drugim geodetskim organtzacijama
u svim zemljama, radi suradnje na
geodetskoj dokumentaciji.

Periodička publikacija
FIG-a. - Na zadnjem sastanku Stal
nog Komiteta u Bernu bilo je govo
reno o mogućnosti štampanja jedne
periodske pubikacije koja bi donosila
sve službene vijesti Federacije. Tom
prilikom apeliralo se na Institut za
primijenjenu geodeziju prof. Gigasa u
Frankfurtu da on preuzme štampanje
ove publikacije. Sada je prof. Gigas
izjavio da bi se ona mogla štampati
u njegovom Institutu, da bi svaka na
cionalna organizacija dobivala po ne
koliko primjeraka gratis, a veći broj
uz stanovitu naplatu; publikacija bi
izlazila kao prilog izdanja instituta a
separat bi dobivali članovi FIG-a.
Međutim Institut ne može preuzeti
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Prikaz dijela stranice rječnika

redakciju ove publikacije. Znači tre
balo bi naći ličnost, koza bi se pri
hvatila ovakovog posla. Diskusijom se
nije stvar riješila. Ponovljena su mi
šljenja da se izvještaji FIG-a štam
paju u nacionalnim časopisima, ali ni
tu nije riješeno pitanje redakcije. Ko
načno je opet ovlašten biro da to pi
tanje prouči i da svoje prijedloge iz
nese na slijedećem sastanku.

OFICIJELNI JEZIK FIG-a. -PITA
NJE ŠTAMPANJA IZVJEŠTAJA
KONGRESA. - Prema statutu ne po
stoji oficijelni jezik FIG-a. Postoje
radni jezici francuski, engleski,
njemački. Pitanje uvođenja talijan
skog jezika kao radnog postavljala je
talijanska delegacija nekoliko puta.
Statut je preveden na talijanski i
poljski jezik, a uskoro će biti preve
den i na španjolski. Međutim upotre
ba većeg broja radnih jezika u radu
federacije i saobraćaju s nacionalnim
društvima je problem financijske na
ravi. Prevođenje mnogo košta, a rad

npr. Komisija i Komiteta bio bi znat
no usporen, ili bi zahtijevao simultano
prevođenje, za što bi bili potrebni
daljni troškovi.

Sa ovim je u vezi i štampanje kon
gresnog izvještaja, odnosno prevođe
nje predsjedničkih izvještaja na sve
radne jezike, kao -i rezolucija kongre
sa. Biro je predložto da taj izvještaj
bede štampan u znatno sažetijem -obli
ku nekom jednostavnijom tehnikom
umnožavanja, kako to prakticiraju i
drugi stručni kongresi. Biro je bio
mišljenja da nacionalne organizacije
snose troškove prevođenja. Odlučena
je da se po mogućnosti predsjednički
izvještaji štampaju na sva tri radna
jezika, dok ostali referati onako kako
su na kongresu predloženi; da Biro
razmotri to pitanje vodeći računa da
nacionalne organizacije nemaju u svo
jim budžetima predviđene ovakove iz-.
datke. Biro će razraditi troškove
štampanja prema svome prijedlogu i
to iznijeti na slijedećem sastanku
Stalnog Komiteta.
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ORGANIZACIONA PITANJA.
I z v j e š ta j i i pri j e d 1 o z i te h
n i č k i h k o m i si j a z a g e n e
ra 1 n u skup š ti n u 1962. - Pre
ma mišljenju generalnog sekretara tre
bali su predsjednici komisija dati iz
vještaje o budućem radu komisija,
kao i prijedloge o budućem rukovođe
nju komisija.

Pitanje mogućnosti promjene ruko
vodstva kornsija bilo je otvoreno iz
neseno na ranijim sastancima za vri
jeme holandske administracije. Idejom
o izmjeni rukovodstva nije se samo
mislilo na izmjenu predsjednika i se
kretara između dva kongresa, nego i
prelazak rukovodstva komisije ·iz je
dne nacionalne organizacije na drugu.

Sređivanje i poboljšanje administra
tivne i tehničke aktivnosti Federacije
ukazalo se i na ovom sastanku Stal
nog Komiteta, koji nije bio dovoljno
pripremljen.

Međutim činjenica je da je FIG u
nekoliko posljednjih godina prerastao
evropski kontinentalni okvir, čiji su
tehnički problemi pretežno našli odra
za u organizaciji i radu tehničkih ko
misija. Osim toga nastupila je tako
rekuć nova era u stručnom geodet
skom poslovanju, koju je izazvala po
java •i mogućnosti automatizacije u
geodetskoj praksi. U tehničkim komi
sijama prodiru naučna gledišta i treti
ranja pojedinih problema. To navodi
da se u istom smislu prouče organiza
cioni problemi Federacije koliko ad
ministracije toliko i tehničkih komi
sija.

Izloživši u jednom pµsmenom ob
jašnjenju svoja gledišta o ovim pro
blemima prof. Baarda, raniji general
ni sekretar, predložio je da Stalni
Komitet započne s preliminarnim stu
dijem ovih problema i da na slijede
ćem sastanku 1963. godine podnese
Stalnom Komitetu potrebne prepo
ruke tj.

1. da se revidiraju funkcije a) ad
ministrativnih, b) tehničkih komisija.

2. da se do sastanka Stalnog Komi
teta 1963. godine dadu preporuke za
reviziju strukture ovih komisija.

3. da se formira jedan reprezenta
tivni komitet s kojim će se biro za
ovu svrhu savjetovati.

4. da se od Generalne skupštine u
Beču 1962. zatraži ovlaštenje da Stalni
Komitet donese odluke koje rezulti
raju iz tačaka 1, 2 i 3.

Ovaj prijedlog prof. Baarde dobio
je suglasnost svih diskutanata. Naj
više se diskutiralo o tački 3, koji traži
da se formira reprezentativni komitet.
Konačno postignuta je suglasnost da
taj komitet ne treba da bude velik i
da u njemu ne treba da budu zastup
ljene sve delegacije. Preporuke će i
onako diskutirati Stalni Komitet i o
tome donijeti konačnu odluku.

Imam dojam da su članovi Stalnog
Komiteta uvidjeli slabu aktivnost sa
dašnjeg biroa. Zato je i pokrenuto sre
đivanja ovih pitanja već za slijedeći
sastanak Stalnog Komiteta i neposre
dno angažiranje biroa u rješavanju
pojedinih pitanja.

Rukovodstva komisija ostaju i na
dalje u rukama dosadašnjih nacional
nih društava. Samo u dvije komisije
su se izmijenili predsjednici demisi
jom dosadašnjih i to u III i VII. Iz
vještaje o radu komisija kao i o bu
dućem radu đati će komisije na ge
neralnoj skupštini.

S a stanci Stalnog Kom i-
te ta. - Slijedeći sastanak Stalnog
Komiteta bit će u New Yorku 1963.
godine od 6-14. septembra. Veći broj
dana nego je to bilo uobičajeno u
evropskim državama je radi toga, što
domaćini žele napraviti veću ekskur
ziju, kako bi učesnici profitirali što
više od dolaska u Ameriku. Delegacije
su zamoljene da •izjave koliko će de
legata prisustvovati ovom sastanku,
kako bi se mogao lakše organizirati
zajednički prevoz. Naša delegacija je
izjavila da će možda prisustvovati je
dan naš delegat.

Za sastanak Stalnog Komiteta 1964.
godine upućen je još prošle godine pi
smeni poziv društva Bugarske. Na
ovogodišnjem sastanku je to bilo na
dnevnom redu Komiteta. Delegat Bu
garske pozvao je oficijelno Stalni Ko
mitet na sastanak 1964. u Sofiji.

Savez GIG-a Jugoslavije uputio je
pismeni poziv za sastanak Stalnog Ko
miteta 1966. godine u Jugoslaviji. Kako
je stigao takav poziv i od strane ar
gentinskog društva, to je gen. sekre
tar stavio naš poziv na dnevni red
ovogodišnjeg sastanka. Stalni Komitet
je izneseni poziv, koji je usmeno iz
ložen, prihvatio sa aplauzom. Kako
argentinski poziv nije bio na dnev
nom redu, njihov ga je 'predstavnik
iznio u tački »Razno« dnevnog reda i
to za godinu 1967. Na prijedlog engle-
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skog delegata o njemu se nije odlu
čivalo nego je odloženo za jedan od
slijedećih sastanaka Stalnog Komiteta .

Sllijed)eći Kongres nova
a d m i n i s t r a c i j a F e d e r a c i j e.

Rukovodstvo Federacije prelaz i
1964. godine u ruke talijanskog dru
štva ConsigHo Nazionale dei Geometri
Roma Corso Vittorio Emanuele 263,
koji organizira slijedeći kongres 1965.
godine u Rimu. Razmak od tri godine
između dva kongresa je uslijed toga
što je odgođen kongres u Schewenin
genu i uslijed toga i ovaj u Beču. Ta
lijani nisu pristali da se njihov kon
gres odlaže na godinu dana kasnije.

Na ovom Kongresu je talijanska de
legacija trebala predložiti članove bi
roa predsjednika, generalnog sekre
tara i blagajnika. To će biti Enriko
de Biaggi, predsjednik, Edoado Fan
tini generalni sekretar, i Ernesto Spi
nelli, blagajnik.

Jedan potpredsjednik Federacije
ostaje dosadašnji predsjednik, dok će
drugog potpredsjednika birati engle
sko društvo The Royal Institution of
Chartered Serveyors, koje preuzima
administraciju i organizira xrr Kon
gres FIG-a 1968. godine u Londonu u
povodu 100 godišnjice osnutka ovog
udruženja.

RAD KOMISIJA. - Ovom prilikom
bit će Izložen rad samo III Komisije,
(instrumenti - metode rada - foto
grametrija - kartografija), koja je
privukla pažnju velikog broja struč
njaka, tako da je na njenim sastan
cima bilo prisutno prosječno 100 dele
gata unatoč raznolikosti materije, koja
se na sastancima raspravljala.

Nacionalne Izvještaje u ovoj komi
siji podnijelo je 17 društava, na osno
vu kojih je predsjednik sastavio pred
sjednik sastavio predsjednički izvje
štaj. Osim predsjedničkog referata bili
su podneseni i posebni referati, o ko
jima se diskutiralo, kao i nekoliko
osobnih referata.

Sl. 5. lstrument za elektronsko mjerenje
dužina.

U izvještajima domJiniraj,u noviteti
u izradi geodetskih instrumenata, koji
omogućuju uvođenje automaticije n
geodetsku praksu. Najveći razvoj do
živjeli su daljinomjeri na b~ elek
tronike. Tu je novi tip geodimetra i
nove varijacije tellurometra Hydrodist
za hidrografska mjerenja, te aedodist
za mjerenja udaljenosti aviona. 'I'ač
nost 1-15 m. Tellurometar za geodet
ske potrebe poznat je od ranije. Novi
razvoj elektronskih aparata sa krat
kim valovima od· 3 cm za mjerenje
dužina jesu Elektrotape i Distomat fy
Wild.

Noviteti kod geodetskih instrurne
nata jesu: Registrier potentiometer
- teodolit za mjerenje na pokretne ci
ljeve, kod kojeg se mjerenja registri
raju pomoću električnćh aparata,
giroskopski teodolit za podzemna mje
renja sa tačnošću u određivanju
geografskog sjevera od ± 10".

Nivel'ir Ni 2 Zeiss Oberkochen dobio
je nove dodatne djelove, koji ga
osposobljavaju da se može koristiti za
astronomska opažanja kao astrolab do
30° zenitne udaljenosti, a tačnost mu
je oko 9,5", zatim za niveliranje preko
vode i drugih • zapreka na velikim
udaljenostima.

Veliki napredak u cilju automatiza
cije kartiranja jesu daljnja usavrša
vanja koordinatografa velike preciznosti
sa elektronskim komandama. Konstru
kcija planimetara je također doživjela
stanoviti razvoj u poluautomatske
planimetre.

Računske mašine počam od jedno
stavnih na ručni pogon pa preko
električnih do potpuno automatskih
mašina doživjele su znatan razvoj u
cilju jedostavnijeg rukovanja. Ručna
mašina Brunswiga dobila je na primjer
dodatni bubanj za trigonometri(jske
funkcije, tako da nisu kod računanja
potrebne tablice.

Fotogrametrijski instrumenti poka
zuju također izvjesna usavršavanja
naročito u kombinaciji s računskim
automatskim mašinama i ostalim uređa
jima za automatsko bilježenje mjerenih
podataka.

Posljedica ovakovog napretka u
tehnici instrumenata odrazuje se logi
čno i na primjenu metoda rada. Sve
geodetske operacije se postepeno ubr
zavaju a pojedine potpuno auto
matiziraju. Mjerenje dužina novim
elektronskim daljinomjerima mijenja
metode određivanja geodetskih osnova



pa prevladavaju metode trilateracije
i poligonizacije sa velikim dužinama
strana, no moguće su naravno i kom
binacije ovih metoda.

Ove činjenice možda nemaju velikog
značenja za evropske države kod kojih
su osnovni geodetski radovi već izve
deni, koliko za dosadašnje kolonijalne
države, kod kojih su potrebe izrade
karata i planova uistinu urgentne.

Međutim u evropskim i razvijenim
zemljam a zapažen je znatan razvoj
automatizacije primjenom fotograme
trije i automatskih računskih mašina
na radovima primjenjene geodezije u
izgradnji saobraćajnica i velikih hi
drocentrala. Razvoj automobilizma i
brzine saobraćaja je neobično veliki,
tome se moraju prilagoditi i ceste, koje
su u Evropi zastarjele. Brza obnova
zahtjeva brzu razradu projekata. To
nije moguće uskladiti drugačije nego
primjenom automatizacije u geodetskim
radovima, koji čine gro radova u fazi
istraživanja i projektiranja. Ova tema
tika imala je odraza i na izložbi geo
detskih radova (Austrija, švicarska).

Razvoj automatizacije u geodetskoj
struci je karakteristika ovog perioda,
koji je našao odraza na kongresu i na
izložbi. Automatizacija ne prodire samo
u fotogrametrijskim instrumentima i
računskim mašinama, nego i na teren
skim mjerenjima. Svakako da se auto
matizacija najviše odrazila na onim
mašinama, koje se mogu prilagoditi
novim mogućnostima koje daje elek
tronika - to su fotogrametrijski instru
menti, gdje osnovni napredak predsta
vljaju koordinatografi sa elektronskim
komandama te elektronske mašine za
registraciju podataka i njihovu nume
ričku obradu. No elektronske mašine
prodrle su i u granama djelatnosti,
koje obrađuju niz statističkih elemenata
u svom poslovanju to je katastar i
komasacije, gdje logične <izazivaju pro
mjene u metodama rada i organi
zaciji posla.

Automatizaciju doživljava i repro
dukcija uvođenjem mašina koje mnoge
do sada ručne poslove zamjenjuju
automatskim mašinama.

U razmatranj·ima o kartografiji refe
renti su istakli težnju ka smanjenju
velikog broja mjerila i njihovoj stan
dardizaciji. Stručnjaci su mišljenja da
bi trebalo u pravilu sitnija mjerila
karata izrađivati iz originala u kru
pnom mjerilu. Veliki napredak pred-

Sl. 6. Zeiss aerotopograf - Mi.inchen.
Elektronski koordinatoqraj.

stavlja korištenje plastičnih folija u
kartografiji.

Specijalni referati podneseni u ovoj
komisiji nose naslove:

Dr Harry- O mogućnostima da se
organizacija snimanja i radova koji o
njima funkcionalno ovise prilagodi
modernom razvoju tehnike mjerenja i
računanja.

Prof. Dr Lazzarini (Poljska): Inže
njerska geodezija, postupak i potrebna
tačnost.

Dr Moller (Švedska): Primjena foto
interpretacije u šumarstvu.

William Cude (USA): Automatizacija
u Izradi karata.

Blachut (Kanada): Neka nova dosti
gnuća u fotogrametrijskoj. tehnici.

Nacionalni Geografski Institut iz
Pariza kao i mađarsko društvo podni
jeli su niz osobnih referata o kojima
se nije diskutiralo. Ovi su referati
Izvještavali o postignutim rezultatima
korištenjem automatizacije i primje
nom stanovitih metoda rada.

Referat Dr Harry-a bivšeg šefa švi
carske geodetske službe razmatra pro
bleme koje izaziva tehnički razvoj
geodetskih mjernih instrumenata i
računskih strojeva i njihov utjecaj na
organizaciju radova, promatrajući to
sa svog stajališta. No mnoga njegova
zapažanja i zaključivanja su objek
tivno iznesena da se mogu prihvatiti
i koristiti i u našim prilikama socija
lističkih društvenih odnosa, pa ću <ih
ukratko izložiti.

Automatizacija u zajednici sa foto
grametrijom izaziva takove promjene
u organizaciji izvođenja geodetskih
radova da je ona postala kod toga od
prvenstvenog značenja. Iskustvo je
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pokazalo da najvažnije i najdelikat
nije funkcije u novoj tehnici mjerenja
su u organizaciji radova, programira
nju i perforiranju kartica ili traka,
koje nose podatke i instrukcije za rad.
To zahtijeva posebnu funkciiu jednog
inženjera organizatora.

Organizacija geodetskih radova je u
raznim krajevima različita tj. ima raz
ličitu vanjsku formu. Automatizicija
traži velike stručne formacije bilo slu
žbene bilo privatne. Nove mašine su
skupe i ne isplate se za male radove.
Velika preduzeća imaju povoljnije
uslove za primjenu i razvoj automati
zacije i moderne tehnike poslovanja
(neposredna instruktaža stručnjaka,
kontrola i nadzor).

Međutim potrebni su i mali servisi
za lokalne potrebe i takova decentra
lizacija geodetske aktivnosti je nužna.
Ali i u takovim prilikama moguće je
organiziratj korišten'[e automatizacije
unatoč velikih poteškoća koordinacije.
Primjeri su dokazali da su moguća
uspješna i ekonomična rješenja, uz
uslov da kod rukovodioca malih po
slovnica postoji volja i discipliniranost
da se uklope u jednu širu organizaci
ju, kod koje će rutinske poslove oba
vljati specijalizirana centrala za ra
čunanje. Naravno da se organizactja

"snimanja i radova koji tu funkcional
no ovise o modernom razvoju ne
mogu u svim slučajevima ostvariti. U
svakom slučaju potrebno je radove
planirati.

Primjer aerofotografije pokazuje
kako se postupci rada mogu uskladiti
kako na velikim radovima, tako i ma
nja snimanja za projektiranja i iskol
čenja na terenima velike ekonomske
važnosti, Prihvatljiva solucija može ,;e
naći u kombinaciji automatizacije iz
među stereometrije i elektronske
obrade podataka mjerenja. Geodetski
radovi koji predhode fotogrametriji
mogu se daleko lakše izvoditi primje
nom elektronskih daljinomjera. Tu će
poligometrija s dugačkim stranama ri
ješiti pitanje određivanja veznih ta
čaka. Fotogrametrija kompletirana
snimanjem pomoću polarnih koordi
nata i optičkog mjerenja dužina daje
mogućnosti primjene racionalnih po
stupaka mjerenja i znatnu elastičnost
u postupcima.

Naknadna mjerenja i mjerenja za
održavanje planova, te za iskolčenja i
ostale usluge koje vrše decentralizira-

ni geodetski servisi mogu također naći
svoje mjesto u jednom planiranom
radu šireg zahvata. Praksa je pokazala
da se i decentralizirani biroi mogu us
pješno koristiti automatizacijom i mo
dernim sredstvima rada.

S druge strane inženjer-geometar
zadužen da proučava procese rada u
novim uslovima treba da rješava mno
štvo detaljnih pitanja kao: izbor i na
bavku prikladnih instrumenata i rač.
mašina; racionalna iskorištenje maši
na obzirom na moguće prekide; gra
nice programiranja; proširenje rado
va i mjerenja u novim uslovima; eli
miniranje starih navika koje postaju
nekorisne; izrada novih formulara za
mjerenje; izbor između kartica i vrpci
za perforiranje; jasnih i brižljivo sa
stavljenih instrukcija.

U novim uslovima neobično je va
žan sastav poduzeća. Najosjetljiviji
ie stručni sastav u osnovnim funkci
jama. Djelovanje u pojedinim grana
ma nove tehnike rada daje mogućno
sti uvođenja u metodologiju naučnog
rada. Međutim novi razvoi tehnike
mjerenja postavlja pred stručnjake
neophodnu potrebu stručnog usavrša
vanja u svim stepenima stručne dje
latnosti tj. od rukovodilaca do poslje
dnjeg izvađača. U novim uslovima
geodetska je struka postala privlač
nija, ali zahtijeva jedan temeljito i
široko obrazovan stručni kadar.

široka primjena automatizacije na
ročito elektronskih mašina izazvala je
potrebu školovanja inženjera-progra
mera. U diskusiji je postavljeno pita
nje uvođenja ove materije u progra
me visokih škola t]. u redovitu nasta
vu. To bi svakako izazvalo uvođenje
dopunskih predmeta i proširenje po
stojećih, te konačno produženje stu
dija, što bi bilo ekonomski neoprav
dano, budući da će se poslovima pro
gramiranja baviti relativno mali broj
stručnjaka. Ekonomičnije je da se taj
problem !riješi doškolovanjem posto
jećih stručnjaka prema konkretnim
potrebama. Međutim općenito vlada
uvjerenje, da bi se trebalo postarati
da se postojeći stručni kadar, putem
prikladnih kurseva, osposobi za novu
tehniku poslovanja, koju će izazvati
automatizacija u geodetskoj struci.

Nemoguće je u jednom ograniče
nom referatu u prikazu rada jedne
komisije koja raspravlja o nizu speci
jalnosti u geodetskoj djelatnosti dati
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iscrpan izvještaj. Diskusija je u_ poje
dinim referatima bila veoma intere
santna.

U diskusiji o daljnjem radu ove ko
misije u budućnosti predsjednik je. is
taknuo misao koju sam dao u nasem
nacionalnom izvještaju o potrebi stu
dija pojedinih rješenja i pr.<?blem-:1. iz
područja inženjerske geodezrje. Slična
misao pojavila se i u njemačkom re
feratu a to su podržali i delegati Ka
nade 'CSR-a i Poljske. U objašnjenju
ove ~amisli ja sam naglasio da je još
na prošlom Kongresu u Schewening~
nu dat prijedlog o prelasku III Kon:11-
sije u status stalne komisije. Međ':1~:n
našlo se objašnjenje da III Komisija
ne treba probleme koje diskutira pro
učavati, za to postoje druge m~đu~~
rodne stručno - naucne orgamzac1Je
UGGI Fotogrametrijsko med. društvo
i nov~ osnovano Međunarodno društvo
za kartografiju. Ova komisija servira
članovima Federacije primjenu nauč
nih dostignuća u praksi. Činjenica je
ipak da se problemima inženjerske
geodezije ne bavi ni jedna međuna
rodna organizacija, a kako je prošire
nje aktivnosti III komisije ili even
tualno njeno prerastanje u stalnu ko
misiju skopčana sa financijskim po~
teškoćama, to bi se za početak mogli
zadovoljiti i sa formiranjem Jedne
studijske grupe, koja bi razradila pro
blematiku o kojoj bi bilo korisno na
skupovima Federacije raspravljati.
Dogovorena je da ulogu inicijatora
ove aktivnosti preuzmu prof. Lazza
rini i prof. Janković, da eventualno
pokušaju organizirati simpozijum ili
da se pismenim putem uspostavi kon
takt između zainteresiranih stručnja
ka iz pojedinih nacionalnih organiza
cija. Izvještaj o tome da se onda pod
nese na sHjedećem kongresu u Rimu
1963.

REZOLUCIJA III KOMISIJE.
I - F IG - pozdravlja razvoj tehnike
u geodeziji i općoj topografiji, kao i
geodetskim računanjima. Osnova ovog
razvoja, koji vodi ka automatizaciji,
je usavršavanje tehničkih sredstava
naročito elektronskih daljinomjera i
računskih strojeva. Korištenje ovih
savremenih mogućnosti moći će uve
like povećati efikasnost geodezije i
opće topografije u kvantitativnom i
kvalitativnom smislu u dosad nepred
viđenom omjeru. Zato FIG preporu
čuje da sve kompetentne ličnosti po-

tiču sistematski i intenzivno ovaj raz
voj. Ujedno preporučuje članovima
struke da zauzmu pozitivno stanovište
prema ovom razvoju.

II - F I G - je konstatirao da su
zahtjevi koji se na geodete postavlja
ju u području inženjerskih. mjerenja
- uključivši i podzemna mJerenJa -
u stalnom porastu obzirom na mnogo
brojnost postupaka i na tra~enu ta~
nost Međutim ovo područje pruza
s d;uge strane široko polje aktivnosti
ne samo geodetskim institucijama,
nego i privatnim geometrima, Zato i~-
gleda da je potrebno da FIG sakuplja
iskustva u ovom području i da ih sta
vi na raspolaganje svim pripadnicima
naše struke.

III - Budući da je kombinirano ko
rištenje fotogrametrije i foto-interpre
tacije u šumskim komasacijama dalo
izvjesne rezultate izgleda da . tre~a
preporučiti primjenu ove ko_mbmac1Je
na drugim sličnim problemima. Ona
cbećava da će pružiti mnogostruke re
zultate na racionalan i ekonomičan
način.

IV - Dosljedno činjenici, da se os
novni podaci dobivaju na osjetno brz
način zahvaljujući modernim postup
cima topometrije i fotogrametrije, a
da izrada karata i planova ne može
još slijediti isti ritam, FIG pozdra.vlja
napredak u automatizaciji_ karto~~f:
ske proizvodnje. Da se tai razvoj jos
više ubrza, smatra se da bi bilo po
željno, da se što prije uklone ova pro- •
tuslovlja između dobivanja podataka
i proizvodnje karata.

V - F I G - smatra da je poželjno
da geodetske službe i kompetentne
ličnosti naše struke obrate pažnju na
to što u upotrebi sada postoji veliki
broj mjerila karata i da bi ih trebalo
ograničiti na jedan mali broj osnov
nih mjerila prvog ranga.

VI - Sve informacije o geometrij
skim kvalitetama mjerenja ili njiho
vim rezultatima trebaju biti izražene
u jasnim i dobro definiranim izrazi
ma. Ove informacije trebale bi uvijek
biti popraćene podacima koji precizi
raju stupanj njihove sigurnosti, na
primjer broj prekobrojnih mjerenja
ili kontrolnih tačaka.

Janković
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OSNIVANJE GEODETSKOG FAKULTETA U ZAGREBU

Sabor Narodne Republike Hrvatske
donio je na svom zasjedanju od 26.
rujna ove godine odluku, da Arhitek
tonski, Građevinski i Geodetslci odjel
dosadašnjeg Arhitektonsko-građevin
sko-geodetskog fakulteta u Zagrebu
postaju Arhitektonski, odnosno Gra,
đevinski i Geodetski fakultet. Time je
u stvari osamostaljeno visoko geodet
sko školstvo u posebnom fakultetu, te
je postignut organizacione najviši do
met u razvoju geodetskog visokog
školstva u Zagrebu, a i u zemlji.

školovanje visokog stručnog geo
detskog kadra počinje u Zagrebu pred
više od 50 godina. Prva visokoškolska
geodetska ustanova u zemlji je dvo
godišnji Geodetski tečaj, koji je osno
van 25. rujna 1908. godine uz šumar
sku akademiju, osnovanu 1897. godine.
Po osnivanju Visoke tehničke škole
10. prosinca 1918. godine ovaj je te
čaj 25. rujna 1919. godine uklopljen u
nju, a zaključkom nastavničkog vijeća
u veljači 1920. godine pretvoren je u
četverogodišnji odjel te škole. Ovaj se
je Geodetski odjel u listopadu 1923.

godine spojio sa kulturno-inženjerskim
u Geodetsko-kulturno-tenhički odjel,
koji kao takav djeluje do 1945. godine
kada je nazvan Geodetskim odjelom.

Tehnički fakultet, u koji je finan
cijskim zakonom za 1926/27. god. pre
tvorena Visoka tehnička škola, postao
je u uslovima rada poslije oslobođenja
vrlo velika i glomazna ustanova. Radi
toga je odlukom Sabora NRH od 26.
travnja 1955. podijeljen u četiri fa
kulteta; Geodetski je odjel uklopljen
u dosadanji AGG fakultet. Konačno
su - razvojem visokog školstva kod
nas uopće, a posebno u domeni teh
ničkih disciplina, te sve većom po
trebom za specijaliziranim visokokva
lificiranim kadrom - stvoreni uslovi,
da se i geodetsko visoko školstvo u
Zagrebu osamostali u posebni Peo
detski fakultet.

Osnivanjem Geodetskog fakulteta
stvoreni su još bolji uslovi za una
pređenje nastavnog ,i naučnog rada,
a preko organa društvenog upravlja
nja i za bolje povezivanje sa geodet-
skom operativom. S. M.
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